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HÍREK

Megszülettek

Jakabfi Emma 2023. 05. 04.
Rácz Kamilla Sára 2023. 05. 14. 
Gneth Vince 2023. 05. 16.
Gáspár Liza 2023. 05. 18.
Kovács Mihály 2023. 05. 25.
Balogh Márton 2023. 05. 30.
Imre Benjamin 2023. 05. 30.

A családsegítő 
és gyermekjóléti szolgálat hírei

A szolgálat munkatársai hétfőn és szerdán 8–12 óra között 
tartanak ügyfélfogadást, rendkívüli esetben a 70/456-54-93-
as telefonszámon érhetők el.

Júliusban és augusztusban az adományosztás zavartala-
nul folytatódik. Hétköznaponként 10 órakor várják a család-
segítő szolgálathoz mindazokat, akik szükségét érzik, hogy 
élelmiszer- adományban részesüljenek. 

PROGRAMAJÁNLÓ/HÍREK

A ZÖLDHULLADÉK 
SZÁLLÍTÁSÁNAK JÚLIUSI 

IDŐPONTJA
július 27. (csütörtök)

A SZELEKTÍV HULLADÉK 
SZÁLLÍTÁSÁNAK JÚLIUSI 

IDŐPONTJAI 
július 7. (péntek)

július 14. (péntek)
július 21. (péntek)
július 28. (péntek)

Véradás júliusban

A véradás időpontja: július 18., kedd 14.00–19.00
Helyszín: Klarissza-ház (bejárat az Iskola utca felől)

Háziorvosok 
nyári szabadsága 

és a helyettesítés rendje

Dr. Ferenczi Balázs háziorvos július 10–30. között lesz 
szabadságon.

Helyettes: dr. Bálint Levente saját rendelési idejében.

Dr. Bálint Levente háziorvos július 31. és augusztus 20. 
között tölti nyári szabadságát.

Helyettes: dr. Ferenczi Balázs saját rendelési idejében.

Dr. Kelemen Rita háziorvos augusztus 7–18. között lesz 
szabadságon.

Helyettes (váltva): dr. Arany Andrea és dr. Bartus Beáta
Hétfő: 9–11 (Arany A.)
Kedd: 12–14 (Arany A.)
Szerda: 8–12 (Bartus B.)
Csütörtök: 8–12 (Bartus B.)
Péntek: 13–15 (Arany A.)

Az asszisztens továbbra is 8 és 9 óra között veszi fel a 
telefont, utána pedig visszahívás kérhető az alábbi telefon-
számon: 06 34 999 630

Bővebb információ: www.piliscsaba.hu

Igazgatási szünet a hivatalban
Két hét igazgatási szünet lesz a polgármesteri hivatalban a 
nyári időszakban: 2023. július 24-től 28-ig és augusztus 7-től 
11-ig a hivatal zárva tart. Ez idő alatt az ügyintézés és az ügy-
félfogadás szünetel.

Az anyakönyvi ügyelet telefonszáma (8–16 óráig): 70/456-55-12

Júliustól a MOL az új 
hulladékgazdálkodó
2023. július elsejétől az önkormányzatok helyett a 
MOHU MOL Hulladékgazdálkodási Zrt. végzi el az 
ország területén a települési szilárdhulladék begyűj-
tését, szállítását és gondoskodik annak kezeléséről, 
feldolgozásáról. Azt, hogy lakossági szinten ez mi-
lyen változást hozhat, még senki sem tudja.

A magyar állam által kiírt pályázaton a MOL nyerte el 
a 35 évre szóló, évi 4-5 millió tonna hulladék kezelésé-
re vonatkozó magyarországi hulladékkoncessziót – 
számolt be róla az MTI még áprilisban. Az új rendszer 
elsősorban azt a célt szolgálja, hogy Magyarorszá-
gon megvalósuljon a körforgásos gazdaságra való 
folyamatos átállás, a hatékony visszaváltási rendszer 
(DRS) és a kiterjesztett gyártói felelősségi rendszerek 
(EPR) kialakítása, amely a hulladék teljes körforgásá-
nak valamennyi szereplőjére hatással lesz.

Piliscsabán 2014 óta a Zöld Bicske Nonprofit Zrt. 
végzi a hulladékgazdálkodási közszolgáltatást, va-
lamint a településen összegyűjtött hulladékok keze-
lését. Az önkormányzat az elmúlt hónapokban nem 
volt maradéktalanul megelégedve a szolgáltatással, 
mivel többször is előfordult, hogy az előre meghirde-
tett időpontban nem történt meg a hulladék elszállí-
tása, tavasszal pedig a szerződésben szereplő zöld-
hulladékos zsákok helyett matricát osztottak, amiről 
nem tájékoztatták időben az önkormányzatot.

A Zöld Bicske szerint a 2023. július 1-től beveze-
tésre kerülő rendszer teljesen új alapokra helyezi a 
hulladék gazdálkodás jelenlegi struktúráját és folya-
matait, ezzel jelentős változást hozva a társaság és a 
város lakói számára is. A július 1. utáni hulladékgyűj-
tési gyakorlat jelenleg még nem ismert, azt a MOHU 
fogja meghatározni. A részletek miatt a jogszabályi 
hátteret és a MOHU MOL Zrt. tájékoztatásait érde-
mes figyelni – tanácsolja a Zöld Bicske.

A MOHU oldalát is megnéztük a témával kapcsolat-
ban, hátha kapunk választ a kérdéseinkre, de az ol-
dalon egyelőre csak annyi szerepel, hogy 2023. július 
1-jéig a lakossági felhasználást érintő kérdésekkel a 
területileg illetékes közszolgáltató felé lehet fordulni, 
Piliscsaba esetében tehát a Zöld Bicskéhez.

Piliscsaba jegyzője, Nagy Zsolt az átállással kapcso-
latban elmondta, még túl sok a bizonytalanság: „A 
Duna–Vértes Köze Regionális Hulladékgazdálkodási 
Társulás illetékesével és a Zöld Bicske ügyvezetőjével 
folytatott beszélgetések, valamint a MOHU tájékozta-
tójának meghallgatása után csak néhány dologban 
lennék biztos: július elseje után is a Zöld Bicske fog 
szállítani, és elkezdődik egy féléves próbaidőszak, a 
rendszer pedig várhatóan csak jövő januárban lesz 
végleges.”

Azzal kapcsolatban, hogy július elseje után milyen vál-
tozások várhatók a szemétszállításban, 
még nem tudni részleteket. A hulladék-
szállításról bővebben a MOHU honlapján 
tájékozódhatnak.

Átveszi az állam 
a védőnői ellátást 
Július 1-től átveszi az állam a védőnői szolgálatok működtetését az 
önkormányzatoktól, az ellátás pedig a vármegyei kórházakhoz, Pilis-
csaba esetében a Szent János Kórházhoz kerül. Az iskolai védőnők 
2024. január 1-jétől kerülnek át a megyei intézményhez. 

A kormány szerint a központosítás egy egységes munkáltatói hátte-
ret biztosít majd a védőnőknek és egy egységes szakmai színvonalú 
ellátást a lakosságnak, akik remélhetőleg nem fognak változást érez-
ni a szolgáltatásban, hiszen a védőnők továbbra is helyben marad-
nak. Az önkormányzatoknak a váltást követően is biztosítaniuk kell 
a védőnői ellátáshoz szükséges ingó és ingatlan vagyon ingyenes 
használatát, viszont az erről szóló törvény alapján még nem egyértel-
mű, hogy az eszközökből, illetve a működési költségeikből mit kell az 
önkormányzatnak biztosítani, és mit az államnak. 

Június 5-én a város védőnői, valamint Farkas András polgármester 
egy erről szóló tájékoztatón vettek részt Pilisszentivánon, ahol a pol-
gármester szerint sok kérdés maradt megválaszolatlan. Felkerestük 
a piliscsabai védőnőket is, akik elmondták, valóban sok még a bizony-
talanság a védőnői szolgálat további működése körül, ennek ellenére 
továbbra is ugyanolyan színvonalon és szeretettel végzik majd mun-
kájukat, ahogy eddig.

Kiadványt tervez 
a Pilisi KÖTET
A környék településeit bemutató és programjait népszerűsítő kiad-
ványt hoznának létre a Pilisi KÖTET Egyesület tagjai, melyről a térség 
polgármesterei május 25-én döntöttek Pilisszentivánon. Farkas And-
rás polgármester elmondta, a kiadványt egyrészt a turizmus fejlesz-
tésének céljából tartják fontosnak, másrészt azért, hogy minél jobban 
megismerjük egymás rendezvényeit, közösségeit és értékeit.
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ÖNKORMÁNYZATHÍREK

Ebtartók figyelmébe
Tisztelt Piliscsabai Lakosok! 

Az elmúlt időszak néhány, a felelős állattartással kapcsolatos 
ügyéről szeretném tájékoztatni Önöket. Remélem, szolgál némi 
tanulsággal vagy legalább elrettentő példával.

Azért döntöttünk az esetek nyilvánosságra hozatala mellett – szi-
gorúan személyi adatok és helyszínek nélkül, így a személyiségi 
jogokat nem sértjük –, hogy felhívjuk a figyelmet az egyre szigoro-
dó állattartási szabályokra.

Íme néhány eset az elmúlt hónapokból:
•  Egy póráz és nyakörv nélkül befogott keverék kutya gazdája 

jelentkezett, de nem tudta hitelt érdemlően bizonyítani a kutya 
tulajdonjogát, majd később már nem jelentkezett. Az állat a 
gyepmesteri telepre került és új gazdát kapott, chipelve és oltva 
lett. A költségeket a piliscsabai önkormányzatnak kellett fedez-
nie.

•  Egy állattartónak két kutyája került közterületre. A kutyák gaz-
dájának megítélése hatósági oldalról tekintve elég problémás 
(hamis oltási papírok, chip hiánya, oltások hiánya, ebrendészeti 
hozzájárulás nem fizetése, ebek bejelentésének hiánya, kutyák 
felügyelet nélkül közterületen). Az ügyben ebrendészeti bírsá-
got szabtunk ki. A kutyákat az ebrendészeti telepről a gazdájuk 
elhozta.

•  Június elején a település külterületén bejelentettek egy állattar-
tó telepet, ahol nem megfelelő körülmények között tartottak két 
kuvasz kutyát (az állatvédelmi törvény szerint kutyánként lega-
lább 15 m2 területet kell biztosítani). A kutyák tartási körülmé-
nyei miatt itt is állatvédelmi bírságot szabtunk ki. 

•  Egy pénteki napon befogtunk egy boston terrier kutyát, vala-
mint a külterületen bejelentés alapján begyűjtöttünk nyolc da-
rab, egy-másfél hónapos kiskutyát, melyek közül kettő már a 
rátaláláskor nem élt. A boston terrierért jelentkezett a gazda, 
tetemes bírságra számíthat. A kiskutyákat a gyepmester elszál-
lította, és a menhelyen várnak jobb sorukra.

Ismételten szeretném felhívni a figyelmet arra, hogy az állatvé-
delmi törvény és az állatvédelmi bírságról szóló kormányrendelet 
szabályai két éve lényegesen szigorúbbá váltak. Egy kutya közte-
rületre szökése ma már 450 000 forint pénzbírsággal jár, és nem 
ez a legszigorúbb büntetési tétel. Az állatvédelmi bírság összege 
szabott ár, tehát a jogszabályok a jegyzőnek nem adnak mérle-
gelési lehetőséget a bírság összegének mérséklésére. Sőt több 
tényállás bizonyítottsága esetén az egyes szabálysértések bír-
ságai összeadódnak. Ezek a bírságok olyan mértékűek lehetnek, 
hogy az állattartók jórésze nagyobb anyagi nehézség nélkül azt 
nem képes megfizetni. A legjobb az lenne, ha nem kellene bírsá-
golnunk, minden állatunk a tartási helyen maradna és nem veszé-
lyeztetné saját magát (állatgázolás), a környezetét (kutyaharapás, 
más állatokban kártétel) és a gazdája pénztárcáját.

Tovább szigorodott az is, hogy a jegyző állatvédelmi ügyben ho-
zott határozatát csak bírósági úton lehet megtámadni. Megjegy-
zem, a határozatok bíróság előtti megtámadásának sok értelme 
nincs, mert bírságot csak bizonyított esetben szabunk ki. A kisza-
bott közigazgatási bírságok pedig adók módjára behajthatók. Köz-
igazgatási eljárásban nem mérlegelhetjük, hogy ez a kutya miért 
került a közterületre – a gazdája lába mellett szökött ki, a kerítést 
rongálta meg, vagy a gazda engedte szabadon –, csak a kutya 
közterületen tartózkodását vizsgálhatjuk. Ilyenkor persze előjön-
nek az egyéb gondok is a házi kedvencekkel, például oltatlanság, 
chip hiánya, ebrendészeti hozzájárulás meg nem fizetése, és még 
sorolhatnánk a szabálytalanságokat, de ezek a legjellemzőbbek.

Arra kérem tehát a Piliscsabán élő kutyatulajdonosokat, fordítsa-
nak nagyobb figyelmet kedvenceikre!

Nagy Zsolt
jegyző

Lakossági fórum 
a nyugati elkerülő útról
A Pest Vármegyei Kormányhivatal Környezetvédelmi, Ter-
mészetvédelmi és Hulladékgazdálkodási Főosztálya a pol-
gármesteri hivatal dísztermében ismertette az 1133-as jelű 
út felújításáról és a Piliscsaba nyugati – az 1133-as út és a 
10. számú főút közötti – elkerülő út megvalósításáról szóló 
környezeti hatásvizsgálati tanulmányt. A tervezet részleteit 
a kormányhivatal munkatásai vázolták fel a megjelentek-
nek. 

Az elkerülő út Piliscsaba északnyugati határában, Eszter-
gom felé, a városhatár és Magdolnavölgy között indulna 
egy körforgalomból, majd a várost nyugatról megkerülve 
csatlakozna be a Garancstető mellett elhaladó 1133-as 
számú útba.

A május 23-án megtartott közmeghallgatáson a lakosság 
részéről elhangzott, hogy egy előremutató tanulmány sze-
rint a település nyugati oldalán megépülő elkerülő nem 
tehermentesítené a 10-es út és a Garancsi út forgalmát, 
hanem épp ellenkezőleg. A Budapest felől érkező, az M100-
as felé tartó forgalom ugyanis keresztülhaladna a város 
központján, és a rövidebb Garancsi úton haladna tovább az 
M100-as felé. A megnövekedett forgalom mindenekelőtt 
a Fő úton, a Garancsi úton, valamint a Garancstetőn lakók 
nyugalmát zavarná. Ezt az aggályukat a megjelentek közül 
többen is megerősítették, viszont a feltett kérdésekből arra 
lehetett következtetni, hogy nem mindenki volt tisztában a 
tanulmány alapvető részleteivel.

A fórumon az önkormányzat képviseletében Farkas András 
polgármester, a hivatal részéről pedig Nagy Zsolt jegyző volt 
jelen. A polgármester a fórum témájával kapcsolatban el-
mondta, hogy az elkerülő az M100-as részeként várhatóan 
az évtized végéig megépül. Az M100-assal a 10-es út terhe-
lése valószínűleg nőni fog, ezért kell az elkerülő. Ha elkészül, 
a Templom téri csomópontot akár meg is lehetne szüntetni, 
sétálóövezetet létrehozva, és elkerülve azt, hogy az autó-
sok a Máriapark utcán, az Új utcán vagy a Kálvária utcán 
rövidítsék le az utat. A Garancstető felé vezető utat pedig 
forgalomlassító eszközökkel elsősorban a célforgalom szá-
mára tennék járhatóvá. A polgármester szerint az elkerülő 
mellett szól az is, hogy összeköttetést ad Garancstető és 
Magdolnavölgy között, és nem utolsósorban az iparterület 
versenyképességét is segítené. A tervek szerint ugyanis a 
Kenyérmezei-patak felett megépülő hídnak köszönhetően a 
Vár utcában lévő iparterületi rész szervizúttá válna, és köny-
nyebben meg lehetne közelíteni. Összességében elmond-
ható, hogy sem az önkormányzat, sem a lakosság nem sze-
retné, ha az M100-as miatt megnövekvő forgalom növelné 
a település mellékútjainak forgalmát.

PP

Hírek röviden 
Támogatás a civil szervezeteknek
A 2023-as költségvetésben a tavalyi évhez képest 400 000 forinttal 
magasabb összegű támogatást szavazott meg a képviselő-testület 
a civil szervezetek munkájának megsegítésére. Az idén kiosztható 
keretösszeg így 2,4 millió forintra emelkedett.

Az önkormányzati támogatásra idén összesen tizenhárom pilis-
csabai székhelyű egyesület és alapítvány nyújtott be igényt, ezek 
részesülhetnek most a Civil alap támogatásból. A szervezetek helyi 
rendezvényre legfeljebb 150 000 forintot, közterületek és közparkok 
karbantartására 100 000 forintot igényelhettek.

Folytatódik a Klarissza-ház felújítása
A kivitelezővel folyatott huzavona 
után újra lendületet kapott a Klarissza- 
ház műemléki felújítása. Elkészült 
az épület belső válaszfalainak kiala-
kítása, beleértve a mellékhelyiségek 
válaszfalait és a vastagabb, nagyobb 
tartófalakat is. Az elmúlt hetekben 
megtörtént a falak szigetelése, me-
lyet első körben fúrásos, injektálásos 
eljárással, majd a külső lábazat szige-
telésével valósítottak meg. Júniusban 
visszakerült az állványzat az épület 
köré, hogy a bádogozásra és a tető-
cserép felhelyezésére is sor kerülhessen. A beruházás ezáltal egy lát-
ványosabb szakaszához érkezik, hiszen már készülnek a műemléki 
nyílászárók, melyek remélhetőleg nyáron bekerülhetnek a helyükre.

Készülnek a hivatal külső felújításának 
tervei
Június végére készülnek el a tervek a Polgármesteri Hivatal épüle-
tének energetikai korszerűsítésére. Most következik a felújításhoz a 
közbeszerzési eljárás indítása és a kivitelező kiválasztása. Az önkor-
mányzat az épület külső hőszigetelésére, a napelemek felhelyezésé-
re, a hőszivattyúrendszer kialakítására és a világítás korszerűsítésre 
154 millió forint állami támogatást kapott. 

Ősszel kezdődhet el a bölcsőde építése
Az önkormányzat júniusban indította el a közbeszerzési eljárást a 
Honvéd utcába tervezett, 24 férőhelyes bölcsőde kapcsán. Ennek 
eredményeként várhatóan a nyár végén dől el a kivitelező szemé-
lye, aki leghamarabb ősszel tud majd nekilátni a munkálatoknak. A 
bölcsődére nyert 358 millió forint az azóta bekövetkezett áremelke-
dések miatt várhatóan többlettámogatással fog kiegészülni, így a 
bölcsőde teljes egészében állami forrásból tud megépülni.

Tervben a Templom tér átalakítása
A képviselő-testület április 24-ei ülésén tárgyalta a Templom tér – a 
Hauck iskola és a Nagytemplom közötti szakasz – átépítésének lehe-
tőségeit, ezzel megkönnyítve a parkolást és a közlekedést az iskola 
előtt, főleg a reggeli és a délutáni órákban. Styevola István, a fejlesz-
tési és pénzügyi bizottság elnöke elmondta, a tervek szerint megnyit-
nák a Hauck iskola mellett található útszakaszt a Kálvária utca felé, 
a Nagytemplom mögötti szakaszon pedig parkolóhelyek kialakítását 
tervezik. A tervezés során igazodni fognak a Nagytemplom jelenleg 
is zajló felújításának tereprendezéséhez.

Kevés az egy logopédus
Fekete Magdolna logopédus immár 11. tanéve látja el az önkor-
mányzat megbízásából a logopédiai tevékenységet településünkön. 
Munkájára nagy igény mutatkozik, hiszen délutánonként több mint 
40 óvodás és kisiskolás gyermek fejlesztését végzi. Mivel a legtöbb 
beszédprobléma orvoslása 2-3 évet is igénybe vesz, és a gyerekek 
száma is évről évre nő, a képviselő-testület még egy logopédus alkal-
mazása mellett döntött. Szanka Ildikóval, aki heti 4 órában dolgozik 
majd, már meg is kötötték a szerződést. 

A Jókai iskola fenntartója, a KLIK ugyan biztosít logopédust az iskola 
diákjai számára, azonban az utazó pedagógus több intézményben 
is tevékenykedik, így a foglalkozásokat nem tudja kellő számban és 
hatékonysággal elvégezni. A képviselő-testület ezzel a döntéssel azt 
szeretné elérni, hogy minden gyermek megkapja a szükséges ellá-
tást a piliscsabai intézményekben.

Eldőlt, ki végzi a közétkeztetést 
szeptembertől 
Piliscsaba Város Önkormányzata minden évben pályázatot hirdet a 
település közétkeztetésének ellátására, melyről a május 30-ai képvi-
selő-testületi ülésen született döntés. Idén külön lehetett pályázni az 
iskolai, óvodai étkeztetésre, és külön a szociális étkeztetésre. 

A közintézmények ellátására két jelentkező volt: pályázatot adott 
be egyrészt a jászfalui Ligeti konyha, aki korábban évekig ellátta a 
feladatot, másrészt az óbudai Biogastro Kft., aki az utóbbi egy év-
ben biztosította az étkezést az intézményekben. A képviselő-testület 
a döntést nemcsak az alapján hozta meg, ki adta a legkedvezőbb 
árajánlatot, hanem figyelembe vették az elégedettséget és a szolgál-
tatás minőségét is. Kikérték a Jókai iskola és az óvoda vezetőjének 
véleményét arról, hogy a szülői visszajelzések alapján melyik szol-
gáltatóval voltak jobban megelégedve. A testület az ár és a minőség 
alapján a Ligeti főzőkonyha mellett döntött, így ők látják el 2023 szep-
temberétől a közétkeztetést Piliscsabán.

A szociális érkeztetés esetében egy pályázat érkezett, melyről hiány-
pótlás miatt csak a soron következő ülésen dönt a testület.

Útfelújítás lakossági kezdeményezésre
A lakossági kezdeményezésre megvalósuló útépítések mintapél-
dája lehet a Nagybaczoni Nagy Vilmos utca aszfaltozása – hang-
zott el a június 8-ai közmeghallgatáson. Az utca lakói létrehozták 
az ún. útépítési közösséget, amihez az ingatlantulajdonosok több 
mint 70 százaléka csatlakozott, így részben a lakók finanszírozá-
sával újulhat meg a már tönkrement szilárd burkolatú útszakasz. A 
Nagybaczoni utca esetében a költségek 50%-át vállalta magára az 
önkormányzat.

Styevola István, a pénzügyi és fejlesztési bizottság elnöke mindenkit 
arra biztat, éljenek a lehetőséggel, ugyanis a bizottság javaslatára a 
2023. december 31-ig jóváhagyott útépítések tervezési költségeit, va-
lamint a műszaki ellenőrzés költségét az önkormányzat fedezi.

Hosszabb lett a Zrínyi utca
Utcanevet kapott a Zrínyi utcából nyíló, 03-as helyrajzi számú, ön-
kormányzati tulajdonú, külterületi út. A képviselő-testület május 30-
ai ülésén döntött az egyik ingatlantulajdonos kérésére az útszakasz 
elnevezéséről, ahová a tulajdonos lakcímet szeretne bejelenteni. A 
Központi Címregiszterben ugyanis lakcímet bejegyezni csak olyan 
belterületi és külterületi közterületen lehet, amely utcanévvel rendel-
kezik. A Magdolnavölgy és a vasút között található útszakasz a Zrínyi 
utca nevet kapta.

Piliscsabai Polgár
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Virágból font hódolat

Úrnapja a húsvét utáni hatvanadik nap, a Szentháromság vasárnapját 
követő csütörtök. Ez több országban munkaszüneti nap, Magyaror-
szágon azonban – ennek 1951-es eltörlése óta – az ünnepet követő 
vasárnap tartják. Az ünnepélyes szentmise után ilyenkor évszázadok 
óta körmenetet tartanak a templom körül. A pap baldachin alatt viszi 
körbe az Oltáriszentséget, előtte haladnak az elsőáldozó kislányok és 
fiúk, akik virágszirmot hintenek az útra. A körmenet során négyszer 
állnak meg a korábban előkészített és feldíszített sátraknál, ahol a 
pap felolvas egy-egy evangéliumi szakaszt, majd a szentségi áldást 
követően továbbindul a menet.

Az egyház és a hívek koronként és vidékenként más-más formában, 
de mindig nagy pompával igyekeztek megülni ezt az ünnepet. Ennek 
része volt, hogy sok helyen a körmenet útvonalán vagy a sátrak előtt 
díszes virágszőnyeget készítettek – és ké-
szítenek ma is –, amelyen az Oltáriszent-
séget hordozó pap végigvonul.

Az úrnapi készületnek Piliscsabán is ha-
gyománya volt. Hauck János leírja, hogy 
a családok már napokkal korábban meg-
kezdték a készülődést: „Egy faállványt 
ácsoltak, amit azután zöldellő bükkel és 
tölggyel takartak le. Ez alá helyezték az ol-
tárt, melyet szentképekkel és számtalan 
virágkoszorúval díszítettek. A hagyomány 
szerint az oltárok díszítéséért felelős csa-
ládok szomszédai és rokonai hozták eze-
ket a színekben pompázó kis koszorúkat. 
A gyerekeknek ezen a napon nem kellett 
iskolában menniük, így mezei virágo-
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Erős és büszke nemzet

Június negyedikén emlékezünk a tria-
noni békeszerződés aláírásának évfor-
dulójára, amit ma már a nemzeti össze-
tartozás napjának hívunk. A 103 évvel 
ezelőtti események még ma is elszomo-
rítóak, hiszen egy nemzet szakadt szét, 
és annyi minden elveszett…

Piliscsabán június 4-én az összetartozás emlékműve előtt 
gyűltek össze városunk polgárai, hogy megemlékezzenek 
az első világháborút lezáró történésekről. A résztvevők 
elsőként Lukácsházi Pál zongorajátékát hallgathatták meg, majd 
Piliscsaba polgármesterének ünnepi beszéde következett. Farkas 
András előbb a keserű múltról, majd a reményteli jövőről szólt: „Újra 
és újra, százszor és ezerszer el kell mondanunk a gyermekeinknek, 
át kell éreznünk magunknak is”, mi minden veszett oda: több millió 
ember, több százezer négyzetkilométer, több mint húszmillió hold 
szántóföld és erdő. De elveszett tömérdek népiskola, több ezer 
kilométer vasút, meg persze mozdony és tehervagon. Elveszett 
a nyersanyag, de nemcsak a vasérc, az arany, az ezüst meg a só, 
hanem az emberi nyersanyag is: „elveszett Kolozsvár, Ungvár, Po-
zsony, Újvidék... Ezernyi emlék, érték és ezernyi lehetőség” – han-
goztatta a polgármester, majd a jövőbe mutató gondolataival zárta 
beszédét. „Könyörtelen veszteség Trianon, de emeljük fel a fejünket 
és nézzünk körül. Ez a nemzeti összetartozás napja. A piliscsabai 
közösségeké és a magyarságé. A Kárpát-medence egy egység, gaz-
daságilag, földrajzilag, kulturálisan. Ha mi belül úgy döntünk, hogy 
élünk azzal a sok lehetőséggel, ami a kezünkben van, és amelyeket 
még elképzelni sem mertünk tíz-húsz éve, akkor újra erős és büszke 
nemzet leszünk.”

Az esemény vendége Menczer Tamás országgyűlési képviselő volt. 
A külügyi államtitkár beszédében kiemelte, a többi nemzettel ellen-
tétben a magyarok más utat választottak: „Mi összekapaszkodunk, 
hiszen itt voltunk, itt vagyunk, és itt is maradunk. Mi azt az utat vá-
lasztottuk, hogy összetartunk.” Mint mondta, magyart a magyartól 
szétválasztani nem lehet: „egy országnak ugyan vannak határai, de 
a nemzetnek nincsenek” – emelte ki beszédében a képviselő. 

A műsor Jászai László színművész előadásával folytatódott, aki 
Kárpáti Piroska Üzenet Erdélyből című versét adta elő. A Himnusz 
és a Szózat eléneklésében közreműködött a Lisztes László vezette 
Piliscsabai Novi Cantores kórus.

A Művelődési Információs Központ és Könyvtár szervezte megem-
lékezés végén a történelmi Magyarország 64 vármegyéjének nevé-
ben az országos és a helyi szervezetek, intézmények képviselői egy-
egy szál fehér rózsát helyeztek el az összetartozás emlékművén. 

Kovács Ildikó

Értünk harcoltak
Május utolsó vasárnapján minden évben azokra a hősökre emléke-
zünk, akik az I. és II. világháború alatt a hazáért vívott küzdelmekben 
áldozták fel életüket. 

A május 28-án a Templom téren tartott megemlékezésre a Hauck 
János Német Nemzetiségi Általános Iskola diákjai verses, zenés 
műsorral készültek. Elsőként Manhercz Alexa 5. osztályos tanuló 
szavalta el Wilhelm Knabel Zur Heimat zieht der Brotgeruch (A ke-
nyér illata vonz haza) című költeményét, majd Koós Kata előadá-

sában Wass Albert 
Gyertyaláng című 
versének egy rész-
letét hallhatták a 
megjelentek. Ez-
után Farkas And-
rás polgármester 
osztotta meg az 
ünneppel és az 

emlékezés fontosságával kapcsolatos 
gondolatait, aki kiemelte: a piliscsabai ka-
tonák elsősorban értünk, községünkért, 
városunkért áldozták életüket. „Soha se 
feledjük, milyen nagy dolog a szabadság. 
Tegyünk meg mindent, hogy a vérontást 
elkerüljük, de ha úgy hozza a szükség, 
küzdjünk a végsőkig”  – zárta beszédét 
a polgármester. 

Ezt követte a Hauck iskola diákjainak ze-
nés műsora T. Nagy Éva felkészítő tanár-
nő vezetésével, majd az ünnepség legvé-
gén a piliscsabai szervezetek képviselői 
és a megjelentek elhelyezték koszorúikat 
és virágaikat a hősök emlékműve előtt. 
Az eseményt a MIKK szervezte.

KI

Úrnapján az Eucharisztiát, vagyis Krisztus Szent 
Testét és Vérét ünnepli a katolikus egyház. A 
szentmisét követő körmenet útvonalán, a négy 
égtáj felé felállított sátrak ma is ugyanúgy készül-
nek, mint több száz éve: virágokból, zöld ágakból, 
a hívők szorgos munkájával és áhítatával.

kat gyűjthettek, és az oltár előtti teret színes 
szőnyegként ezzel borították. A körmenet útját 
frissen szedett mezei fűvel és virággal szórták 
meg, jobb és bal oldalon fákkal ékesítették.”

A virágszőnyeges körmenetek Magyarországon 
a 19. század végén terjedtek el, és hamar kiala-
kult annak rendje is, hogy a díszítést kik készít-
hetik el. Hauck János könyvéből kiderül, hogy 
Piliscsabán hagyományosan mely családok 
állították a sátrakat. „A körmenet első stációja 
a szlovák Bélik Márton és családjának lombsát-
ra volt; ennél az oltárnál szlovákul énekeltek. A 
második, Spielmann József előénekes stáció-
jától a harmadikhoz, Kretz József és családjá-
éhoz, utána a negyedikhez, a Boos családéhoz 
vonultak.”

Az oltárdíszítés a két világháború közti időszak-
ban szerte az országban virágkorát élte, ám a 
kommunista rendszer egyházellenes intézkedé-
sei rányomták a bélyegüket erre a szokásra is. 

A hagyomány azonban nem tűnt el, és ha szerényebb formában is, 
de visszatért és máig tartja magát. A piliscsabai Nagytemplomban 
például a négy ünnepi oltárt az utóbbi időszakban a szlovákok, a né-
metek, a magyarok és a mindenkori ifjúság díszítette, majd immár 
második éve a fiataloktól átvették a romák, így most mind a négy 
nemzetiség részt vesz az előkészületekben. A díszítés közös mun-
ka, inkább csak a sátrak színvilága, stílusa, illetve a körmenet során 
a nemzetiségi nyelven elhangzó énekek idézik fel a nemzeti jelleget.

A klotildligeti templomnál, mely jóval később épült, más szokás ala-
kult ki. Ott korábban hosszabb útvonalon tartották a körmenetet (ele-
inte a Széchenyi, később a Deák utca felé kerülve), ekkor még azok 
a családok díszítették a sátrakat, akiknek a háza előtt állt az oltár. 
Később a körmenet helyszíne a templomkert lett, azóta a különbö-
ző közösségek vállalják a díszítést: egyik oltárnál a világi ferencesek, 
másiknál a karitászcsoport, a harmadiknál minden évben más-más 
családos közösség, a negyedik sátornál pedig az ifjúság, vagyis fel-
váltva a regnumiak és a cserkészek. A friss és a régebbi szokás azon-
ban mindenhol ugyanazt fejezi ki: ezen a napon az egész közösség 
hódol az Oltáriszentségben megjelenő Úr előtt.

Lichtneckert Eszter
Forrás: Hauck János: Piliscsaba
Bednárik János: Virágszőnyeg, egyház, társadalom
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Körmenet az Új utcában 1934-ben (forrás: Hauck János: Piliscsaba) 
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KITÜNTETÉSEK ESEMÉNYEK

Piliscsaba díjazottjai
Piliscsaba önkormányzatának képviselő-testülete a helyi közügyek terén nyújtott kiemelkedő teljesít-
mény, valamint a város életében kimagasló szakmai munka elismeréseként a közösség ajánlására az 
alábbi kitüntető címeket osztotta ki júniusban.

Piliscsaba Közösségének 
Szolgálatáért elismerő címet 
kapott Spielmann Józsefné, 
a Hauck János Német Nem-
zetiségi Általános Iskola egy-
kori igazgatóhelyettese, aki 40 
esztendőt töltött a pedagógusi 
pályán úgy, hogy mindvégig 
a piliscsabai embereket szol-
gálta. Néhány évig óvónő volt, 
majd a Piliscsabai Általános Is-
kolában közel másfél évtizedet 
dolgozott mint osztálytanító. 
1999-től, a Hauck iskola meg-
alapításától igazgatóhelyettes-

ként tevékenykedett.
Szerteágazó, sok erőfeszítést, odafigyelést, komoly szervezési 

munkát igénylő feladatait hatalmas kitartással, alapossággal végez-
te. A nehézségekkel küzdő tanulókat folyamatosan igyekezett segí-
teni, az alsó tagozatos munkaközösséget koordinálni, a kisebbeket a 
matematika rejtelmeiben eligazítani, a technika tantárgyon keresztül 
őket fejleszteni, a kedvező nevelési-oktatási körülményeket meg-
teremteni, az iskolai rendezvényeket a lehető legkörültekintőbb, de 
mégis a legélvezetesebb módon lebonyolítani. 

Mint vezető és mint a piliscsabai németség tagja jól látta a nem-
zetiségi kultúra előre vivő, közösségépítő és összetartó erejét a tele-
pülésen. A hagyományok méltó ápolását szem előtt tartva elősegí-
tette azok felelevenítését, újragondolását Piliscsabán, hogy az ismét 
beépülhessen a családok életébe, hogy büszkén viseljék a nemzeti-
ségi ruhát, járják a táncot, ismerjék a nyelvet. Folyamatosan ügyelt rá, 
hogy az iskola hírneve növekedhessen, a pedagógusok szakmailag 
fejlődhessenek, a diákok, a dolgozók érdekei ugyanúgy érvényesül-
hessenek. Gyakorlatiassága, józansága meghatározó volt az intéz-
ményben. Az iskola és a település érdekében végzett sok évtizedes 
munkája maradandó nyomot hagyott. 

Piliscsabáért emlékplakettet 
vehetett át Győrfi Gyuláné, 
született Kalmár Ágnes, aki 
20 éve a Piliscsabai Néme-
tek Kulturális Egyesületének 
aktív tagja, 2009-től elnök-
helyettese. Az egyesület mű-
ködésében a gasztronómiai 
vonalat tartja kézben. Az egye-
sület rendezvényein hatalmas 
gasztronómiai tudásával ké-
szíti el őseink, a piliscsabai 
svábok ételeit. Ezek a rendez-
vények – mint például a disz-

nóvágás, a Csaba-napi nemzetiségi ételek bemutatója, a kitelepítési 
megemlékezés – a település kulturális életének meghatározó ese-
ményei, így nemcsak a sváb közösség, hanem Piliscsaba és a kör-
nyékbeli települések lakói is részesülnek tudásának gyümölcséből. 
A várostakarításon részt vevők több éve már az általa elkészített 
ételből meríthetnek újra erőt a nehéz munka után. 

Piliscsaba testvérvárosában, Möckmühl városi fesztiválján több éven 
keresztül mutatta be a hagyományos magyar és csabai sváb étele-
ket. Mindezzel a munkával, segítőkészségével, közösségépítő sze-
mélyiségével jelentősen hozzájárult Piliscsaba jó híréhez, szolgálta 
a város érdekeit.

Piliscsabáért emlékplakett kitün-
tetés kapott Geszler Zoltán, aki 
piliscsabai lakosként a Nagytemp-
lom kántora immár 20 éve. Az el-
múlt évtizedekben minden vasárnap 
és ünnepnap orgonakíséretével és 
énekével emeli a szentmisék és a 
templomi liturgiák szépségét. Kórust 
szervez és vezet, akik szintén hoz-
zájárulnak a közös istendicséret és 
imádságok felemelő voltához. Zoltán 
önként vállalt feladatát pontosan, 
szerényen, lelkiismeretesen, szépen 
és hűségesen végzi. A hívek is nagyon meg vannak vele elégedve, le-
gyen szó a szentmisék énekeiről, az orgonajátékáról, a koncertekről, 
az esküvőkről vagy bármilyen más évközbeni liturgiáról. A Piliscsabá-
ra alkalomadtán máshonnan érkező hívek is elismeréssel szóltak róla.

Piliscsabáért emlékplakett kitünte-
tő címet kapott Kucsera Gyuláné, 
született Baják Éva, a Piliscsabai 
Karitász szervezetben végzett kima-
gasló munkájának elismeréséért. Az 
1996-ban alakult helyi karitászszer-
vezet alapító tagjaként 27 éven át, 
felekezeti hovatartozástól függet-
lenül támogatta a Piliscsabán élő, 
segítségre szoruló családokat és 
időseket. A szervezet pénztárosa-
ként mindig ügyelt a szervezet gaz-
dálkodására, hogy ne csak ünnepek-
kor, hanem krízis esetén is tudjanak 
pénzbeli támogatással és természetbeni adományokkal segíteni a 
hozzájuk fordulóknak. Mindig nagy szeretettel látogatta az időseket 
és a támogatásra szoruló betegeket. Nagy gonddal koordinálta a 
karitász által működtetett ruhaadományok kiosztását. Emellett Ku-
csera Gyuláné a piliscsabai egyházközség aktív tagja, szívén viseli a 
szlovák hagyományok őrzését az egyházi életben is: az úrnapi sátor 
díszítésében, a szlovák nyelvű szentmiséken való közreműködéssel. 
Idős kora ellenére ünnepek előtt segíti a templom takarítását, ahogy 
ezt fiatal korától kezdve rendszeresen megtette. Kucsera Gyuláné 
2023 tavaszán fejezte be a Piliscsabai Karitászban végzett több mint 
negyed évszázados önkéntes munkáját.

Piliscsabáért emlékplakettet vehetett át Horváth József, aki 1982 
augusztusa óta lakik Piliscsabán, helyi vállalkozóként, illetve sportem-
berként támogatta Piliscsaba és környéke társadalmi és sportéletét. 
Vállalkozóként felajánlásból részt vett a Pilisvörösvári mentőállomás, 
valamint Piliscsabán a Hegyalja út kivitelezésében, társadalmi mun-
kában az intézmények térvilágításának elkészítésében. Elősegítette 
és támogatta a PSE sporttelepének bővítését A Piliscsabai Sport-

egyesület elnöke volt 15 éven át. 
A PSE öregfiúk tagja, vezetője és 
támogatója. Bajnokságot nyer-
tek 2000-ben és 2001-ben, illetve 
a felnőttcsapattal 2001-ben és 
2002-ben. Ezt követően Kovács 
Józseffel és Bergendy Lászlóval 
megkezdték az ifi- és serdülőosz-
tályok felfuttatását. A PSE szurko-
lói klub aktív tagja. A Piliscsabai 
Polgárőr Egyesület volt tagja, a 
Piliscsabai Vállalkozók Céhegye-
sületének alapító tagja. 

Piliscsabai Polgár

Pedagógusnapi ünnepség

Minden év júniusának első vasárnapján köszöntjük a pedagó-
gusokat. Ebből az alkalomból május 31-én délután a Klarissza- 
házban gyűltek össze városunk tanárai, tanítói és óvodai nevelői, 
hogy az önkormányzat nevében Farkas András polgármester és 
Ay Zoltán alpolgármester a hölgyeknek egy szál virággal, az urak-
nak pedig egy palack borral köszönhessék meg egész éves mun-
kájukat. A MIKK által szervezett eseményen egy nagyon különle-
ges fellépő szórakoztatta a vendégeket: a Piliscsabán élő Danis 
Zoltán Magyarország leghíresebb Elvis Presley- imitátora, aki be-
tegsége miatt hosszú idő után most lépett fel először nagykö-
zönség előtt. Az énekes előadásában többek között Elvis, Frank 
Sinatra, Zorán és Dés László dalait hallgathatták meg a megjelen-
tek, akiket a koncert után szeretetvendégség várt.

Az ünnepnap alkalmából az önkormányzat még egy ajándékkal 
kedveskedett városunk pedagógusainak. A piactéren lévő virág-
ágyás egy részét pedagógusok kertjének nevezték el, amit teleül-
tettek sok szép virággal, ezzel is kimutatva, mennyire becsülik és 
köszönik munkájukat.

Elhunyt Thurnay Béla
2023. május 4-én, 91 évesen elhunyt Thurnay Béla evangéli-
kus lelkész. Vegyészmérnök végzettséggel betöltött hivatása 
mellett, nyugdíjas korához közeledve végezte el a levelező 
teológiát, majd lelkészi vizsgát is tett. Szolgált Solymáron, 
Csillaghegyen, Pilisvörösváron, később PiIiscsabán. 2020 
őszén kapta meg az evangélikus egyház legmagasabb elis-
merését jelentő Prónay-díjat. Thurnay Béla búcsúztatója má-
jus 20-án volt a Béthel evangélikus templomban, Piliscsabán. 
A temetést családi körben tartották.

Thurnay Béla bácsival és feleségével, Buba nénivel egy évvel 
ezelőtt beszélgettünk a hitről, a családról és az eltelt 90 év 
emlékeiről. A róluk készült portrét a Piliscsabai Polgár 2022. 
júniusi számában találják.

9Piliscsabai Polgár
Fotó: Thurnay Balázs (2017)
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OKTATÁSESEMÉNYEK

Őseink földjén
Május 27-én a korábbi évekhez 
hasonlóan a Piliscsabai Néme-
tek Kulturális Egyesületének 
tagjai ismét kirándulást tettek a 
Hajnárba, a korábban az őseink 
által művelt földekre. A délutá-
ni napsütötte időben a Kálvária 
utca végétől egy húszperces séta 
után értük el a Kretz-keresztet, 
ahol már várt bennünket az ízle-
tes szarvaspörkölt, melyet az idei 
évben is Vass György „Öcsi” ké-
szített el nekünk. Az ebéd után a 
vállalkozó kedvű tagjainkkal még 
tettünk egy könnyebb hegyi sé-
tát, így a magasból megcsodál-
hattuk azt a gyönyörű természeti 
környezetet, mely Piliscsabát kö-
rülöleli. A friss levegőn eltöltött, 
estébe nyúló beszélgetésen is-
mét új élményekkel és a régi tör-
ténetek felidézésével lehettünk 
gazdagabbak.

Piliscsabai Németek

Töltsük pihenéssel a nyarat!
Nehéz évértékelést írni egy óvodában, hiszen nálunk mindig törté-
nik valami. Tervezünk, szervezünk és megvalósítunk. Voltak a tanév 
során kirándulások, ünnepek, sport, mese, vers, ének, rajz, festés, 
számolás és sok-sok játékba ágyazott és a gyermekek számára 
észrevétlen tanulási, fejlődési folyamat. Kialakultak új ismeretségek, 
barátságok gyermekek és családok között. Voltak búcsúk, nehezen 
feldolgozható napok, amikor a gyermekek érdekeit kellett érvényesí-
teni a szülők egyéni érdekeivel szemben. Ezek a napok megviseltek 
mindannyiunkat. Voltak és vannak büszkeségeink. Azok a családok 
és gyermekek, akik lehetőségeikhez képest nagyon sokat tettek 
azért, hogy együtt dolgozva és együtt gondolkodva a gyermekük le-
gyen a legfontosabb, hiszen egy boldog, kiegyensúlyozott gyermek 
a családi egységet is erősíti.

Az óvoda és a család közös érdeke az, hogy a kis ovisok jókedvűen 
jöjjenek az óvodába. A kitűzött nevelési célt akkor tudjuk igazán el-
érni, ha a család és az óvoda pedagógusai beszélgetnek egymással, 
együtt gondolkodva nevelik a gyermeket úgy, hogy a saját fejlődési 
ütemében tudjon a legoptimálisabban fejlődni. Fontos hangsúlyoz-
ni mindezt, mert egyre gyakrabban halljuk már az oviban is, hogy 
néhány család életét a gyermekek már nagyon korai életszakaszá-
ban minden egyes délután a különórák és foglalkozások határozzák 
meg, pedig nem ezek által lesz a gyermek a későbbi életkorában 
sikeres, magabiztos iskolás vagy akár felnőtt. 

Sokkal fontosabb az, hogy a családok minőségi időt töltsenek el 
egymással. Nem szükséges, hogy szülőként mindig, minden pilla-
natban szórakoztassuk a gyermekünket. Hagyni kell őt felfedezni a 
világot, a mesék, játékok és kirándulások segítségével. Fontos az is, 
hogy hagyjuk pihenni gyermekeinket, hiszen a tanév végére már ők 
maguk is elfáradtak. Az óvoda folyamatos elvárásai, a szokás- és 

szabályrendszer és 
az időkeretek be-
tartatása júniusra 
lefárasztotta óvodá-
sainkat. 

A nyár beköszönté-
vel elbúcsúztunk a 
szeptemberben is-
kolát kezdő gyerme-
keinktől. Most már 
készülhetnek a rájuk 
váró új feladatokra, 
elvárásokra a szüle-
ikkel, nagyszüleikkel, testvéreikkel. A felkészülés nagyon fontos ré-
sze a kikapcsolódás, a nyári elfoglaltságok, a változatos programok, 
a kirándulás, strandolás, nyaralás. Ezeknek a családi programoknak 
a későbbiekben is nagy szerepe lesz, hiszen szép emlékekké válnak. 
Lehet majd miről rajzolni, mesélni a társaknak. Ezek az évek múlva is 
felidézhető emlékek jobban összekovácsolják a családokat, szilárd 
alapot adva a könnyebb iskolakezdéshez, évkezdéshez. 

Mindezek a javaslatok vonatkoznak a még óvodában maradó, de 
szintén kikapcsolódásra vágyó kisgyermekek családjai számára is. 
Remélem, hogy minél több család meg tudja valósítani nyári terveit, 
a pihenést, kikapcsolódást, a minőségi időtöltést, és szeptemberben 
új lendülettel, mosolyogva kezdjük meg együtt a tanévet, ki az is-
kolapadban, ki pedig az óvoda színes falai között.

Székely Szilvia
óvodavezető

Fotó: Szabó János

Fotó: freepik.com

Madarak és fák napja 
2023

A Csabagyöngye Egyesület ebben az évben 13. alka-
lommal szervezte meg a Madarak és fák napja ren-
dezvényét május 14-én az egyesület gondozásába 
tartozó erdei területen, a Szent Ferenc-tisztáson. A 
rendezvénysorozat nem titkolt célja, hogy beszél-
gessünk településfejlesztésről, tudatosan szervezett 
környezetvédelemről és nem utolsósorban  közös-
ségfejlesztésről. Mindezt úgy, hogy megőrizzük tele-
pülésünk kertvárosias arculatát, természetközeli mű-
ködését, miközben elfogadjuk és támogatjuk a XXI. 
századnak megfelelő, élhető kisváros kialakulását.

A nap kora reggel kezdődött az előkészületekkel, sá-
torállítással, főzéssel, majd dél körül minden készen 
állt a kellemes időtöltésre. Egyedül az időjárás nem 
kedvezett a „felhőtlen” kikapcsolódásnak. Az egye-
sület rövid bemutatását követően üdvözöltem ven-
dégeinket. Közel egy évtizede szoros kapcsolatot 
ápolunk a Hortobágyi Madárkórházzal, amelynek 
képviselője, Zsombor egy vörösfarkú ölyvvel érke-
zett. A bemutatott madár egy kiló körüli testsúlyú, 
gyönyörű példány, szárnyfesztávolsága majdnem 
másfél méter, sebessége zuhanórepülés közben el-
érheti akár a 180 km/h-t. A madárbemutató érdekes 
és hosszan tartó beszélgetéssel folytatódott. 

A rendezvényre meghirdetett vetélkedő két fődíját, a 
családi belépőket a Budakeszi Vadasparkba a Pilisi 
Parkerdő Zrt. ajánlotta fel. Az ételeket Baráth Emil és 
Jurek Laci készítette, a finom süteményeket kedves 
vendégeink hozták. Ezen felül köszönettel tartozunk 
Piliscsaba Város Önkormányzatának és a Bethlen 
Gábor Alap kezelőjének a támogatásért, valamint 
legnagyobb részben a Csabagyöngye Egyesület 
aktív tagságának. A rendezvényen Szabó János és 
Styevola István fotózott. Várunk benneteket jövőre 
is, reméljük, szebb időben!  

Styevola István
A Csabagyöngye Egyesület elnöke

XXI. Kárpát-medencei Magyar 
Iskolák Találkozója
Három év kihagyás 
után, 2023. május 24. 
és 28. között immár 21. 
alkalommal rendezték 
meg Laskó (Délvidék), 
Etéd (Erdély), Bácsker-
tes (Vajdaság), Aklihegy 
(Kárpátalja), Révkomá-
rom (Felvidék) és Piliscsaba részvételével a Kárpát-medencei Magyar 
Iskolák Találkozóját. Mocsáry Dezső tanár úr, Kenéz Éva és Varga Ág-
nes tanárnők szervezésének hála, a páduais családok közel 40 diákot 
láttak vendégül, akik 10 tanárukkal és igazgatóikkal együtt vehettek 
részt a színes programokon. Ezalatt a pár nap alatt régi barátságok ele-
venedtek fel, és új ismeretségek szövődtek.

„Az iskolatalálkozó fontossága ma is épp annyira aktuális, mint amikor 
első alkalommal rendeztük meg – mondta el Mocsáry Dezső. – A talál-
kozót azzal a céllal indítottuk 2000-ben, hogy az elcsatolt országokban 
élő magyar iskolák diákjai egymásra találjanak, kapcsolatban maradja-
nak, ismerjék egymást, és legalább évente egyszer közös élményekkel 
gazdagodhassanak.”

Az első nap a diákok bemutatkoztak egymásnak az aulában és kihe-
lyezték ismertető tablóikat iskolájukról, településükről. Május 25-én 
közösen ellátogattak a piliscsabai Összetartozás emlékműhöz, ahol 
koszorút helyeztek el. A program során Farkas András polgármester 
röviden bemutatta Piliscsabát, ezt követően pedig Ay Zoltán alpolgár-
mester a Nagytemplomban vezette körbe a gyerekeket. 

A találkozó ideje alatt a vendégek és a vendéglátó gyerekek sem unat-
koztak: játékok, vetélkedők, kerti partik és kirándulások színesítették az 
itt töltött napokat. A vendég gyerekek május 26-án Tatára, Tatabányára 
a Szelim-barlanghoz, majd a Turul emlékműhöz és a kilátóhoz látogat-
tak el, másnap az Országházat tekintették meg, majd következett az 
esti gála, amelyre fantasztikus műsorokat hoztak a csoportok. Voltak, 
akik helyi nagyjaikat mutatták be, de a diákgondokat bemutató jelene-
tek, illetve a mesék, énekek és táncok is nagyon tetszettek a hallgató-
ságnak. A gálaműsor keretében átadták a vándorzászlót a komáromi 
iskolának, majd egymás megajándékozásával és megvendégelésével 
zárult a találkozó. A rendezvény résztvevőit jövőre a szlovákiai Révko-
máromban látják majd vendégül.

Az eseményt a Rákóczi Szövetség, a Hajnalcsillag Alapítvány, a Páduai 
Szent Antal Általános Iskola, Piliscsaba Város Önkormányzata és ma-
gánszemélyek támogatták.

Piliscsabai Polgár
Forrás: paduai.hu

A révkomáromi Marianum egyházi iskola diákjai
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A piliscsabai könyvtár 
e havi ajánlata
Elérhetőségek: 
konyvtarpiliscsaba@gmail.com 
06 26 575 399, 06 26 375 355

A Művelődési Információs Központ és Könyvtár 
2023. július 21-től augusztus 17-ig zárva tart.

LEINER LAURA: 40 NYÁRI NAP

A 19 éves Zoé nyári munkát vállal egy 
állatparkban. A monoton napok fénypont-
ját eleinte csak a reggeli HÉV-ezés jelenti 
számára, ahol megtetszenek egymásnak 
egy vele egy időben utazó sráccal. Az idő 
előrehaladtával azonban Zoé a regge-
li utazáson túl egyre több örömét leli a 
munkájában is. Zárkózottsága ellenére 
szép lassan összebarátkozik az állatparki 

dolgozókkal, különösen Szakóval, aki tökéletesen kiegészíti az 
érettségi után megrekedt lányt, és segít tisztán látni önmagát.

BÁN MÓR: ANGYAL A KAPUK FELETT

1451-ben világrengető események ké-
szülnek mindörökre megváltoztatni Eu-
rópa sorsát. Az ifjú Mohamed szultán 
eltökélten készíti fel seregét az addig 
legyőzhetetlennek hitt Konstantinápoly 
elleni támadásra. A várost talán meg le-
hetne menteni, de ehhez a Nyugat nem-
zeteinek összefogására lenne szükség. 
Csakhogy királyai, fejedelmei ügyet sem 
vetnek a fenyegető veszedelemre, és pil-

lanatnyi érdekeiknek megfelelően inkább sorsára hagyják a lé-
téért küzdő, valaha hatalmas birodalom maradékát.

FRANCZEL SIMON: KRISTÁLYHAJSZA

Három gyerek sok kalandon át verseng 
a légkristályokért, ám a cél előtt kiderül, 
sötét erők is pályáznak a kristályra. A tör-
ténetben felbukkan néhány csuklyás alak, 
akik mindent megbonyolítanak. Sikerül 
eljutniuk a célig? Kik lehetnek a csuklyás 
alakok? 

II. SommerRuf
Családi Nyárköszöntő Fesztivál

Június 3-án, szombat délután megtelt a Hauck iskola 
udvara: ugrálóvár, arcfestés, kürtőskalácssütés, kéz-
műves foglalkozás várta a gyerekeket. Az osztályok 
főzőversenyen mérettettek meg. A jó hangulatról a 
Werischwarer Burschen zenekar gondoskodott. 

Az esemény keretében Piliscsaba Közösségének 
Szolgálatáért elismerő címet vehetett át Spielmann 
Józsefné, Andi néni és Piliscsabáért emlékplakettel 
jutalmazta a városvezetés Győrfi Gyuláné Kalmár 
Ágnest. 

Köszönetünket fejezzük ki a tombolafelajánlásokért: 
Onyx Szépségszalon, Pont Kereskedés, JÓkenyér, 
Nyakas Pincészet, MCM Élelmiszer, Árkus Irodaszer, 
Profi-Vill Kft., Zoltek Zrt., Álomvölgyi Buddha Pékség, 
Gentherm Hungary, Csokor-Trend virágüzlet, Bakó- 
Németh Anikó kozmetikus, Csordásné Spányik Ildikó 
fodrászat, Moments-I.D.C Hungária Zrt., Metzger 
Melinda fotó, Kormos bolt, Auchan Pilis Solymár, 
Szatmári-Ízek Kft., Tannerson Company, Ker.amica, 
Aquila Háza, Bihiga, KatArt Manufaktúra, Mosolygyár, 
Pitypanka Makramé, Fazekas-Nagy Ildikó író, Bakóné 
Swartz Dorottya, Juhász Mónika, Kőkuti Beatrix, 
Tázer Pálné, Topa-Lőrincz Margit, Turán Zoltán.

Hauck iskola
Fotók: Radó István, Szabó János

Közösségépítő programok
Az elmúlt időszakban két közösségi, szlovák identitást alakító kirán-
duláson vettünk részt. Az egyik még májusban volt, mégpedig a pilis-
szentkereszti Juraj Migaš Emléktúra, amely közös utakon, a barátság 
elmélyítése jegyében volt megrendezve. Ezen az emléktúrán több 
pilisi szlovák település és szlovákiai egyesület tagjai vettek részt raj-
tunk kívül. Először megtekintettük a Szlovák Házban az I. Szlovák kép-
zőművészeti alkotótáborban készült festményekből rendezett kiállí-
tást, majd megkoszorúztuk Juraj Migaš (egykori szlovák nagykövet) 
és Havelka József (volt pilisszentkereszti polgármester) emléktáblá-
ját. Ezt követően az idősebbeket autóbusszal szállították fel a Boldog 
Özséb-kilátóhoz, a többiek gyalog vagy kerékpárral tették meg az utat 
a rendezvény színhelyére. Itt finom marhapörkölt, frissen csapolt sör 
és üdítő várt bennünket. Miután kipihentük a túra fáradalmait, a prog-
ramot közös énekléssel és beszélgetéssel folytattuk. Megismertük 
szlovákiai és más magyar települések népdalait, amelyek tovább erő-
sítették identitásunkat.

Másik programunk június 10-én volt, amikor a szlovákiai Kis-Lapásra 
(Mały Lapáš) voltunk hivatalosak a hagyományos erdei munkalovak 
és favágók versenyének megtekintésére. Ennek a versenynek már 
évek óta meghívott vendégei vagyunk. Most sok régi ismerős és barát 
találkozott ismét, négy esztendő után, hiszen a Covid miatt az elmúlt 
években ez az esemény is elmaradt. Idén is velünk tartottak a pilis-
csabai amatőr festőklub tagjai, akik nagy sikerrel mutatták be alkotá-
saikat. A településen nagyon szívélyes vendéglátás fogadott minket, 
és egy izgalmas hagyományőrző versenynek voltunk szemtanúi. A fa-
vágók versenyén nem kísérte szerencse az induló két versenyzőnket, 
de vigasztalódhattak a rönkhajításban, ahol a női és férfi indulónk is 
harmadik lett. Elmondhatjuk, hogy ezzel a kirándulással gazdagodott 
tudásunk és ismeretünk, de nagyon várjuk már a következő közösség-
építő programunkat, a zubereci folklórfesztivált is.

Kochnyák István

Szeretettel hívunk és várunk mindenkit az idei Ősök parki ren-
dezvényünkre, melyet augusztus 12-én 15 órakor tartunk!

LUCINDA RILEY – HARRY WHITTAKER: 
ATLAS – PA SALT TÖRTÉNETE

1928, Párizs. Egy ház kertjének a végében 
a végkimerültségtől összeesik egy kisfiú. A 
család, amely rátalál, befogadja, és a gyer-
mek kivirágzik új otthonában, azt azonban 
nem hajlandó elárulni, ki is ő valójában. 
Ám amikor Európa-szerte felemelkedik 
a gonosz, a szíve mélyén ő is tudja, hogy 
eljön az idő, amikor ismét menekülnie kell.

2008, Égei-tenger. A hét nővér először gyűlik össze a Titán fedél-
zetén, hogy végső búcsút vegyenek a rejtélyes apától, akit annyi-
ra szerettek. Meglepetésükre Pa Salt a hetedik nővérre bízta azt 
a tárgyat, amely fényt deríthet a múltjukra. Ám minden napvilág-
ra kerülő igazság újabb kérdésekhez vezet...

Új elnökség a Község-
szépítő és Természet-
védő Egyesületnél

A Piliscsabai „Klotildliget” Községszépítő és Természet-
védő Egyesület idén már két közgyűlést is tartott, már-
cius 31-én és május 24-én. Márciusban az előző évre 
vonatkozó beszámolók elfogadását követően tisztújí-
tás történt, ahol új elnökséget választottak, mely így áll 
össze: Katona Gyula és Radványi Béla elnökségi tagok, 
valamint az egyesület új képviselője, Nagy Eszter elnök. 

A májusi ülésen többek között szó esett az idei év leg-
fontosabb céljairól és az azokkal kapcsolatos feladatok-
ról. Az egyesület és elődje, a Pilisligeti Baráti Kör Köz-
ségszépítő és Természetvédelmi Egyesület már 1983 
óta tevékenykedik a településért, ennek hagyományait 
szeretnénk folytatni a folyamatosan változó körülmé-
nyek között, új kihívásokkal szembesülve. Célunk, hogy 
elérjük a fiatalabb korosztályt is, erősítsük kötődésüket a 
településhez, ezen belül is Klotildligethez.

Nagy Eszter
elnök

Nagy Eszter bemutatkozása

Családom sok évtizede él a településen, azon belül Klotildli-
geten, ahová születésem óta én is kötődöm. Párommal és 
két kisebb gyermekünkkel Fényesliget egyik csendes utcá-
jában élünk. Legnagyobb fiam már önálló, ő is Klotildligeten 
lakik. A végzettségem közgazdász, több mint húsz évig cé-
gek, önkormányzatok, valamint projektek finanszírozásá-
val, illetve szabályozással foglalkoztam kockázati oldalról.
Munkám miatt naponta ingáztam Piliscsaba és a főváros 
között. Szerettem volna olyan területen tevékenykedni, ahol 
látható nyoma van a fenntartható, élhető környezetért való 
munkának, és ami közben több időt tölthetek a település 
közelében. Ezért – bár a szakmámat nagyon szerettem – 
megfogalmazódott bennem a váltás gondolata.
Már azelőtt is folyamatosan képeztem magam, hosszú idő 
után mégis nagy változást jelentett újra iskolapadba ülni. 
Családom támogatásának köszönhetően jelenleg végzős 
vagyok a Magyar Agrár és Élettudományi Egyetem tájren-
dező és kertépítő mérnök képzésén. Bízom abban, hogy a 
tanultakkal is hozzá tudok járulni a település fejlődéséhez, 
folyamatos szépüléséhez. A képzés sokrétű, ezen belül je-
lenleg a csapadékvíz-gazdálkodással kapcsolatos kérdés 
áll a tanulmányaim fókuszában mint szakdolgozati téma.
A családomból azt az üzenetet hoztam magammal, hogy 
nem elegendő felismerni a változás igényét, a megoldást 
magunknak is el kell kezdenünk. Fontos értéknek tartom 
még az együttműködést, legyen szó önkormányzatról, 
más civil szervezetekről vagy ennél lényegesen kisebb kö-
zösségekről, akár az egy utcában élőkről. 
Az egyesülethez is azért csatlakoztam, mert hiszek a helyi 
közösségek erejében. Úgy gondolom, együtt sokkal többet 
lehet megvalósítani, mint egyedül. Szeretném elérni azokat, 
akik szívesen tennének településünkért és környezetün-
kért, és azokat is, akikben ez még nem fogalmazódott meg.
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PILISCSABAI POLGÁR
Felelős kiadó: Piliscsaba Város Önkormányzata 

XXXIII. évfolyam, 7. szám

Főszerkesztő: Sólyom Ágnes

Munkatársak: Kovács Ildikó, Lichtneckert Eszter, Szima Roland

Elérhetőségeink: piliscsabai.polgar@gmail.com, +36 70 866 3289

A szerkesztőség fenntartja a beérkezett nyersanyagok szerkesztési jogát, kéziratot nem 
tartunk meg és nem küldünk vissza. Az újságban megjelenő hirdetések valóságtartalmáért 
felelősséget nem vállalunk.

Címlapfotó: Kovács Ildikó

Tördelés, nyomdai előkészítés: Szima Roland

A szeptemberi újság lapzártája és hirdetésfelvétel: 2023. augusztus 10.

A Piliscsabai Polgár következő, szeptemberi száma nyomtatva, 3000 példányban és 
ingyenesen jelenik meg.

HIRDETÉSEK

Bátrak Ligája országos döntő: 2. lett a Páduai!
A Bátrak Ligája finálénak a fővárosi Kozma István Birkózó Aka-
démia adott otthont június 8-án. Ennek során összesen 14 ál-
talános iskola 112 versenyzője állt rajthoz. A fiataloknak hét 
állomást kellett időre teljesíteniük, ezek között szerepelt villám-
tájékozódás, erő- és tudáspróba, RC tank vezetése, falmászás, 
laser run és egy komplex akadálypálya is. Az első helyen végül 
a kiskőrösi Petőfi Sándor Evangélikus Óvoda, Általános Iskola, 
Gimnázium és Technikum csapata végzett, a dobogó második 
fokára – csupán két ponttal lemaradva – a piliscsabai Páduai 
Szent Antal Általános Iskola, Gimnázium és AMI versenyzői áll-
hattak, a harmadik helyet pedig az ürömi József Nádor Általános 
Iskola és AMI fiataljai szerezték meg. A páduais csapattagokat – 
Papp Sarolta, Lasztaméry Anna, Neumann András, Farkas Zalán, 
Török Mátyás, Krasznai Vince, Piros Benedek és Bán Sebestyén 
– Vadas János tanár úr instruálta. Jutalmuk a minden csapat-

nak járó 100 ezer forintos vásárlási utalvány, valamint az ezüsté-
remért elnyert további 300 ezer forintos vásárlási utalvány volt.

Páduai iskola

Karate Piliscsabán
Saját helyen, saját költségen, támogatókat keresve

A piliscsabai karate idén már 27 éves múltra tekint vissza. Sok-
sok gyermek felnőtt azóta, akinek talán segíthettünk, hogy az 
élete útján magabiztosabban, vagy ami még fontosabb, tisztelet-
teljesebben állhassa meg a helyét. Sok helyszínen megfordultunk 
edzéseink során, jelenleg a Fő úton található az edzőtermünk, 
ahol karate és thai box csapataink várják az érdeklődő fiatalokat 
és idősebbeket.

Ezúton is köszönjük az önkormányzat felajánlását, miszerint 
2023. május 1-től a termet a Shindo Sportegyesület tovább hasz-
nálhatja. Az idén nyáron időszerű és szükséges fejlesztés költsé-
geit azonban nekünk kell megteremtenünk. A nyár eleji időszak 
éppen ezért a felmérésekről, ajánlatok kéréséről szólt, a nyár 
pedig a megvalósítás időszaka lesz. A fejlesztések közé tartozik 
az esetleges energiahatékonyabb fűtésrendszerre, klímára való 
átállás (500 000 forint), a szükséges villanyszerelési munkálatok 
(100-400 000 forint között várható, de remélhetőleg a kevesebb 
összeg lesz), az egészséges mozgáshoz nélkülözhetetlen szel-
lőztetőrendszer kialakítása (1,2 millió forint), a belső felújítási és 
energiahatékonysági munkálatok, mint a részleges állmennye-
zet kialakítása, esztétikai és biztonsági munkálatok, falfelületek 
biztonságossá tétele, részleges lambériázás, a közösségi térben 
raklap bútorok készítése, víztisztító beszerzése, hogy klórmentes, 
tiszta vizet biztosíthassunk a sportolóknak, valamint  festés, lami-
nált padlózat és grafikai fali motívumok, hogy a közösségi tér han-
gulatát javítsuk. Ebből amit tudunk, mi magunk, edzői, sportolói 
és szülői közösségünk csinál majd, de a fejlesztési munkálatokat 
természetesen szakemberek végzik. A lista hosszú, de hisszük, 
hogy álmodni, tervezni bátran kell.

És hogy mihez is adja támogatását, aki úgy dönt, hogy segít? A 
karate alapítóját, Gichin Funakoshit idézve: „A karate a test és a 
lélek fejlesztésének elválaszthatatlan egysége.” Ez a mondat szin-
te lefedi a karatét magát. Szorgalmasan, rendületlenül gyakorolni 
és mellette együttműködőbb, jobb emberré válni. Mindenkit igyek-
szünk a karate szellemiségének megfelelően a harc művészeté-
nek gyakorlása mellett támogatni a shindón, azaz a szív és a lélek 
útján. Azon az úton, amely befelé vezet, a megismerés, az önisme-
ret, a jellem fejlesztésén, a tiszteletteljes életvitelen át. Mindezek-
kel a gyerekeket segítjük, hogy ez irányba az első, számukra ért-
hető, megvalósítható lépéseket megtegyék. Ezen relaxációs, akár 
meditatív vagy éppen teljesen éber állapotban való figyelem és 
megfigyelés képessége a sportban való jobb haladáson túl kihat 

az élet minden területére, a tanulásra, a kommunikációra, később 
a munkavégzésre és a kapcsolatokra másokkal és önmagunk-
kal. Ha valaki úgy érzi, hogy ezen úton támogatna minket a maga 
módján, köszönettel fogadjuk.

Olyan vállalkozók, adományozók segítségét kérjük, akik jó szívvel 
támogatnák egyesületünk működését, a nyári terem felújítását, 
fejlesztését, hogy még jobb és egészségesebb körülményeket te-
remthessünk a hozzánk járó fiatalok és idősebbek számára.

Nyári tervezett fejlesztéseinket pénzbeni adománnyal, vagy felújí-
tási munkákat alapanyaggal is segíthetik (például új raklapok, lam-
béria vagy egyéb más szükséges faanyag felajánlásával, gipszkar-
tonnal és kellékekkel, vagy akár szakmai segítséggel, kartonozással, 
álmennyezet-kialakítással). Aki vállalna ilyet, kérem, keressen meg 
engem! Szívesen segítünk viszont mi is, amiben tudunk.

Végül, de nem utolsósorban köszönjük a Madworker Kft.-nek 
Szücs András vezetésével, hogy a korábbi években kialakította a 
termet számunkra, valamint az önkormányzat segítségét a terem 
felajánlásával kapcsolatosan. A PSE-Shindo nevet is büszkén vi-
seljük, és ezúton is köszönjük a PSE éveken át tartó támogatását 
és együttműködését.

Egy későbbi lapszámban a karatéról mint mozgásról, sportról írunk 
majd bővebben, hogy az őszi kezdés közeledtével segíthessünk a 
döntésben annak, aki ezen harcművészet, mozgás felé kacsintgat.

Molnár Tamás
Shindo SE

HIRDETÉSFELVÉTEL
A Piliscsabai Polgár havonta 3000 példányban, ingyenesen jelenik meg 

január, március, május, július, szeptember, október és december hónapokban. 
Februárban, áprilisban, júniusban és novemberben csak online érhető el 

a piliscsaba.hu oldalon.
piliscsabai.polgar@gmail.com, +36 70 866 3289

Szélesség × magasság Nyomtatott Online

1/1 184 mm × 262 mm 60 000 Ft 48 000 Ft

1/2 184 mm × 128 mm 30 000 Ft 24 000 Ft

1/4 90 mm × 128 mm 15 000 Ft 12 000 Ft

1/8 90 mm × 62 mm 7 500 Ft 6 000 Ft

1/16 43 mm × 62 mm 3 750 Ft 3 000 Ft

Gyógypedikűr, 
manikűr 

szolgáltatások 
Piliscsabán

Nagy tapasztalattal 
rendelkező lábápoló 

vagyok. Keressen 
bizalommal!

Elérhetőségem: 
06/20-2-568-564

DUGULÁSELHÁRÍTÁS

0–24
BONTÁS NÉLKÜL

✔ VÍZVEZETÉK-SZERELÉS
✔ CSATORNAKIÉPÍTÉS
✔ CSŐ- ÉS
  CSATORNATÖRÉS-
  JAVÍTÁS

+36-70/624-20-81

Gabó
duguláselhárítás

AJTÓ, ABLAK

Műanyag, fém nyílászárók, MARTOM bejárati
ajtók, beltéri ajtók, redőnyök, rovarhálók,

kül- és beltéri árnyékolók, tetőablakok

TELJESKÖRŰ SZAKTANÁCSADÁS
KOMPLETT KIVITELEZÉS

Rövid határidő, kedvező ár! 

KÉRJE INGYENES AJÁNLATUNKAT!
Solymár, Ibolya utca 18.

Tel: 06 20 320 93 99
E-mail: pevdi@pevdi.hu

www.pevdi.hu
Előzetes időpont-egyeztetést követően!

Műanyag, fém nyílászárók, MARTOM bejárati 
ajtók, beltéri ajtók, redőnyök, rovarhálók,  

kül- és beltéri árnyékolók, tetőablakok
NÁLUNK AZ ÜGYFÉL AZ ELSŐ!

Rövid határidő, kedvező ár,  
megbízható minőség, szakmai tanácsadás,  

komplex szolgáltatás!

KÉRJE INGYENES AJÁNLATUNKAT!
Mintaterem:   Solymár  •  Tel: 06 20 320 93 99 

E-mail: pevdi@pevdi.hu  •  www.pevdi.hu
Előzetes időpont-egyeztetést követően!

AJTÓ, ABLAK

www.medgyesiphoto.hu

Páros, családi

és esküvői fotózás
stúdióban vagy szabadban.

Medgyesi photo

0670 410 6818 medgyesiphoto@gmail.com

medgyesiphoto

Fotó: honvedelmisport.hu




